
política
13ara  DIVENDRES, 25 DE MARÇ DEL 2022

Aragonès sondeja el Pirineu 
abans de decidir sobre la consulta

ren que “no hi ha una decisió presa”. 
El president sempre s’ha mostrat 
partidari que votin les sis comar-
ques inicials, i aquell mateix dia ai-
xí ho havia expressat en la sessió de 
control al Govern. Malgrat això, per 
primera vegada tots els agents im-
plicats admeten obertament que hi 
ha sobre la taula la qüestió de si cal 
ampliar-la. 

Segons diverses fonts consulta-
des dels consells comarcals, en la 
conversa van sortir els principals 
punts calents de la candidatura, 
com la falta d’informació –una de-
manda que fa temps que verbalitza 
el territori– o l’àmbit de la consulta. 
De fet, en més d’una trucada Arago-
nès va dir que ell com a president 

havia de prendre una decisió sobre 
l’àmbit de la consulta i que abans de 
prendre-la volia saber què en pen-
saven els consells. Però no hi ha una 
versió unànime, ja que altres con-
sells apunten que el president no els 
va preguntar explícitament sobre 
l’àmbit de la votació. D’una mane-
ra o altra, Aragonès els va temptejar 
sobre l’ampliació de la consulta. 
Amb tot, segons fonts consultades, 
consells com els del Pallars Sobirà, 
el Pallars Jussà o la Cerdanya no 

s’oposarien a l’ampliació, un fet que 
més d’un diu que no els correspon 
a ells decidir. 

Què implicaria ampliar-la 
La possible ampliació de la consul-
ta s’ha instal·lat en el debat perquè 
hi han remat a favor dos actors 
principals: d’una banda, els con-
sells comarcals que volen sumar-
s’hi –Ripollès, Solsonès i Bergue-
dà– i, de l’altra, Junts, la CUP i els 
comuns. El punt de fricció, que 
s’omet en públic, és que l’univers de 
la consulta podria ser important 
per al resultat final. Així, a les sis co-
marques de l’Alt Pirineu i Aran la 
candidatura dels Jocs d’Hivern es-
tà més àmpliament acceptada –ai-
xí ho deia una enquesta del Go-
vern–, mentre que en les altres co-
marques hi ha més veus crítiques 
en contra –tot i que encara no hi ha 
demoscòpia que ho mesuri. 

Segons fonts coneixedores dels 
moviments que hi ha hagut en els 
últims dies, la Generalitat va arribar 
a plantejar un escenari intermedi 
entre que votessin només les sis co-
marques de l’Alt Pirineu i Aran i am-
pliar-ho a les altres tres. Aquest ter-
cer escenari seria no incloure en la 
consulta les tres comarques del Ri-
pollès, el Solsonès i el Berguedà, si-
nó només els municipis d’aquests 
llocs que serien d’una manera o al-
tra subseu dels Jocs. Un exemple se-
ria Toses, que pertany al Ripollès i 
té part de l’estació de la Molina en el 
seu terme municipal.e

Hi ha la possibilitat d’ampliar la votació a tres comarques més

El president de la Generalitat, Pere Aragonès, ahir seguint el ple del Parlament. QUIQUE GARCÍA / EFE

JOCS OLÍMPICS D’HIVERN

Dies decisius per resoldre la prin-
cipal incògnita que envolta la con-
sulta dels Jocs Olímpics d’Hivern: 
quines comarques podran votar i 
quines no. Sobre la taula hi ha dues 
possibilitats: el pla inicial, que és 
que només votin les sis comarques 
de la vegueria de l’Alt Pirineu i Aran, 
o que també puguin sumar-se a la 
votació les del Ripollès, el Solsonès 
i el Berguedà. Segons ha pogut saber 
l’ARA, el president de la Generali-
tat, Pere Aragonès, va contactar di-
mecres personalment amb les sis 
primeres comarques: cinc presi-
dents de consell comarcal i la sín-
dica d’Aran. Les diverses fonts con-
sultades coneixedores dels contac-
tes expliquen que en les converses 
es va abordar sense embuts el prin-
cipal punt de tensió de la votació: si 
cal ampliar-la o no.  

Aragonès va iniciar la ronda de 
trucades a la tarda, després que el 
Parlament aprovés el decret llei del 
Govern que ha de permetre celebrar 
la consulta. Ho va fer així per poder 
explicar-los el que acabava de pas-
sar a la cambra i com amb la norma 
s’intenta blindar la votació de pos-
sibles recursos en contra. Segons 
fonts de la Generalitat, en les con-
verses es va parlar del “moment” ac-
tual; és a dir, del fet que hi ha parti-
daris d’ampliar l’univers de votants. 
Tot i això, les mateixes fonts assegu-
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Contactes 
El president truca a cinc 
presidents de consells 
comarcals i a la síndica d’Aran

La presidenta de l’Assemblea, Elisenda 
Paluzie, en una imatge recent. 

L’ANC promourà 
el vot en blanc si no 
hi ha llista unitària 

ELECCIONS ESPANYOLES

Crèdit fins a les municipals. Els socis de l’ANC 
han aprovat el full de ruta que fixa que l’enti-
tat promogui el vot en blanc o nul si no hi ha 

unitària a les eleccions espa-
nyoles. Als comicis locals, en canvi, encara cri-
darà a votar formacions independentistes, 
com ja va fer en els últims. Això sí, exigirà “el 
compromís per escrit que no es regalaran més 
ajuntaments, consells comarcals o diputaci-
ons” a partits espanyolistes, com queda esta-

que ha estat validada pel 
96% dels 4.275 membres que han votat en la 
desena assemblea general ordinària de l’en-

ades amb el govern d’ERC i Junts i volen que 
la pressió de la societat civil serveixi per redre-
çar el rumb d’una legislatura que no avança 
cap a l’autodeterminació tot i assolir més del 
50% de vots independentistes el 14-F. “S’ha 
acabat que la falta de respecte a la voluntat dels 
electors els surti de franc”, diu l’ANC.  

Llista cívica al Parlament 
De fet, el text aprovat, com va avançar l’ARA, 
aposta per impulsar una llista cívica al Parla-
ment “sense personalismes ni interessos de 

s catalanes 
i no “en el futur”, com es deia més ambigua-
ment en el text original, un canvi fruit de la 
transacció d’esmenes de les territorials. Fonts 

i desta-
s’ha refusat fer un nou partit, que es 

i no de crear i que encara fal-
ten tres anys per a les eleccions i l’escenari po-
lític pot canviar. “També serà un nou secre-

geixen les mateixes fonts, que destaquen que, 
a més, els socis ho haurien de ratificar en una 
consulta. Sigui com sigui, l’esmena que es va 
presentar per retirar la proposta de llista cí-
vica només va rebre el 33% del suport. En 
qualsevol cas, el full de ruta aprovat ara només 

a les municipals, perquè té una 
vigència d’un any i els comicis se celebraran 
aleshores. Ho gestionarà una nova direcció, 
perquè la presidenta Elisenda Paluzie, que op-
tarà a entrar a la junta de l’Organització de Na-
cions i Pobles No Representats (UNPO) se-
gons va avançar , exhaureix els 
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